
آرمان ملی: انتخاب برنده توپ طلای ۲۰۲۴ توسط نشریه 
فرانس فوتبال، حاشیه های زیادی به دنبال داشت تا جایی 
که برخی نهادهای فوتبالی را در مظان اتهام قرار داده است. 

    داستان تلخ مارادونا و توپ طلا
 توپ طلای ۲۰۲۴ فوتبال جهان به رودری رسید. لائوتارو 
، در بین ۱۰ بازیکن برتر قرار  مارتینس، مهاجم آرژانتینی اینتر
گرفت و املیانو مارتینس، گلر آستون ویلا، نیز همچون سال 
قبل بهترین دروازه بان جهان شناخته شد. ممکن است 
برای بسیاری از فوتبالدوستان این سوال پیش بیاید چرا 
دیگو آرماندو مارادونا توپ طلا ندارد. پاسخ روشن است. 
مجله فرانس فوتبال از سال ۱۹۹۵ شروع به اعطای این 
جایزه به فوتبالیست های غیر اروپایی کرد و پیش از آن این 
جایزه تنها به فوتبالیست های اروپایی داده می شد. به 
این ترتیب دُن دیگو سال ۱۹۸۶ با اینکه به خاطر قهرمانی 
تیم ملی آرژانتین در جام جهانی مکزیک شایسته دریافت 
توپ طلا بود، تنها جایزه بهترین بازیکن جام جهانی را 
دریافت کرد. آن سال ایگور بلانُف اوکراینی برنده توپ طلا 
شد. او با دیناموکیف جام برندگان جام اروپا را بالای سر برد 
و با تیم ملی شوروی در جام جهانی چهار گل به ثمر رساند. 
در کنار او یک توپ طلا نیز به صورت غیر رسمی به دیگو داده 
شد تا ستاره آرژانتینی نیز صاحب این جایزه شود. سه سال 
بعد آن توپ طلای غیر رسمی همراه تعداد زیادی اشیای 
با ارزش از جمله چندین ساعت لوکس از منزل مارادونا در 
ناپل به سرقت رفت. بعدها مشخص شد که دیگو با مافیای 
ایتالیا نیز تماس گرفته است تا توپ طلایش را پس بگیرد اما 
فهمید که آن دزدان توپش را آب کرده اند. همان طور که 
گفته  شد، ۱۹۹۵ اولین سالی بود که فرانس فوتبال تصمیم 
گرفت به فوتبالیست های غیر اروپایی نیز این جایزه را بدهد 
و ژرژ وه آ از لیبریا اولین غیر اروپایی برنده توپ طلا شناخته 
شد و به دیگو مارادونا نیز به خاطر درخشش بی نظیرش در 
سال های قبل یک توپ طلای غیر رسمی نیز برای بار دوم 
داده شد. دیگو مارادونا این توپ طلا را از دست هموطنش 
آلفردو دی استفانو دریافت کرد که آن هم سرنوشت شومی 
داشت. آتش سوزی در خانه پدری مارادونا در ویلا دوتو در 
ژوئیه ۲۰۱۴ باعث از دست رفتن چندین یادگار مارادونا از 
جمله آن توپ طلا شد. سال ۲۰۲۰ بود که شانس دریافت یک 
کت دیگر از توپ طلا برای او به وجود آمد. مجله فرانس  ما
کتبر برای انجام مصاحبه با او تماس گرفت و  فوتبال در ا
مارادونا شرط گذاشت که می خواهد توپ طلایش را پس 
بگیرد تا مصاحبه کند. با آنکه در ابتدا مدیران این مجله 
مخالف بودند ولی در نهایت موافقت خود را اعلام کردند 
تا توپ طلای مارادونا را دوباره به او بدهند. با این همه روز 
خ داد. دیگو  ۲۵ نوامبر اتفاقی که هیچکس نمی خواست، ر
مارادونا درگذشت و توپ طلایی که می خواست هیچگاه به 

دستش نرسید. 

   آشنایی با برنده توپ طلا 
کاسکانته )رودری( مزد قهرمانی با  رودریگو هرناندز 
منچسترسیتی در لیگ برتر و قهرمانی در جام ملت های 
اروپا را گرفت و توانست به توپ طلای ۲۰۲۴ برسد. این بازیکن 
بالاتر از لائوتارو مارتینس آرژانتینی و وینیسیوس جونیور از 

رئال مادرید به عنوان بهترین بازیکن جهان انتخاب شد. 
این هافبک، یازدهمین بازیکن قرن بیست ویکم است که 
در کنار لیونل مسی و کریستیانو رونالدو موفق به دریافت 
این جایزه معتبر شده است. هافبک اسپانیایی، فصل 
گذشته هم برای منچسترسیتی و هم برای اسپانیا یک 
، سوپرجام یوفا  چهره مهم بود. او با سیتی قهرمان لیگ برتر
و جام جهانی باشگاه ها را به دست آورد. او با پیراهن تیم ملی 
اسپانیا جام قهرمانی جام ملت های اروپا را نیز بالای سر برد 
و در طول فصل ۱۰ گل زد و ۱۴ پاس گل را نیز به ثبت رساند. 
قبل از اینکه مسی و رونالدو برای یک دهه این جایزه را بین 
خود تقسیم کنند، آخرین بازیکنی که این جایزه را به دست 

کا در سال ۲۰۰۷ بود.  آورده بود کا

   اعتراض رئالی ها 
در شرایطی که رئالی ها اعتراض خود به عدم انتخاب 
وینیسیوس را با خودداری از شرکت در مراسم توپ طلا 
نشان دادند - و البته این تصمیم برای آنها با انتقاداتی 
رسانه های  و  باشگاه  این  پیشکسوتان  سوی  از  حتی 
حامی شان مانند روزنامه مارکا همراه شد - در برزیل شائبه 
و فرضیه هایی در خصوص دست  های پشت پرده، فساد و 
تبانی مطرح شد. در این راستا، گروهی از رسانه های برزیلی 
ادپرستی را به عنوان دلیل عدم انتخاب  آشکارا بحث نژ
وینیسیوس ذکر کرده اند. آنا تایس ماتوس، خبرنگار شبکه 
گلوبو، از معروف ترین رسانه های برزیل، در این باره گفت: 
هرچه تلاش می کنم، با توجه به چیزهایی که دیده  ایم، 
نمی توانم موضوع عدم انتخاب وینیسیوس را یک داستان 
نژادپرستانه ندانم. به هر حال، توپ طلا یک جایزه اروپایی 
گر ۱۰۰ خبرنگار از سراسر دنیا برای انتخاب برنده  است حتی ا
رأی بدهند.« در همین حال گوستاوو هافمن، خبرنگار 
شبکه ESPN برزیل که به پاریس اعزام شده بود هم اینگونه 

کنش نشان داد: »اینجا در  به عدم انتخاب وینیسیوس وا
اروپا، حداقل در مورد کاپیتان تیم ها و ژورنالیست ها ذهنیت 
خوبی نسبت به وینیسیوس وجود ندارد. اینجا او به عنوان 
یک بازیکن که سایرین را عصبانی می کند، شناخته می شود 
و این بهانه ای برای اتفاقات بدتر شده است. من نمی توانم 
دلایل خصومت موجود درباره وینیسیوس را درک کنم. 
این وضعیت تأسف آور است و فکر می کنم به همین دلیل 
هم او کمتر از آن چیزی که باید، رأی آورد.« فرضیاتی مشابه 
نیز توسط چندین خبرنگار برزیلی و کاربران فضای مجازی 
کثر آنها عوامل فرانس فوتبال را به  ح شده است و ا مطر
نژادپرستی متهم کرده و اینکه برزیلی هایی مانند ریوالدو، 
رونالدو نازاریو و رونالدینیو در گذشته برنده توپ طلا شده اند 
را نادیده گرفته اند. در حالی که در برزیل نژادپرستی فرضیه 
اصلی برای عدم معرفی وینیسیوس به عنوان برنده توپ طلا 
ح است؛ توطئه یوفا!  بوده، در مادرید فرضیه دیگری مطر
طبق این فرضیه؛ وینیسیوس قربانی اتحاد پنهانی یوفا و 
پاری سن ژرمن یا به عبارت دیگر رئیس قطری PSG شده 
است که هدف او انتقام گرفتن از رئالی ها به خاطر بردن 
کیلیان امباپه به مادرید و همین طور زخم زدن به امباپه به 
تلافی پیروزی اخیرش در پرونده شکایت از پاری سن ژرمن 
برای گرفتن طلب ۵۵ میلیون یورویی بوده است. در همین 
راستا، ناصر الخلیفی متهم شده که با سردبیر و مدیران 
نشریه فرانس فوتبال تماس گرفته و درخواست کرده که 
توپ طلا به هیچ یک از بازیکنان رئال مادرید اهدا نشود. این 
فرضیه اما یک متهم اصلی دیگر هم دارد که یوفاست. دلیل 
متهم شدن اتحادیه فوتبال اروپا - به عنوان نهادی که بعد 
از سال ها در برگزاری مراسم توپ طلا ۲۰۲۴ با فرانس فوتبال 
همکاری کرد - انگیزه این سازمان برای تنبیه فلورنتینو پرس 
رئیس باشگاه رئال مادرید به خاطر پافشاری روی اجرای 

پروژه سوپرلیگ اروپاست. 
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حاشیه های توپ طلای 2024

توافق اولیه یونایتد با آموریم؟ 
روبن آموریم با یونایتد به توافق اولیه رسید 
و قرار است به زودی به عنوان جانشین اریک 
تن هاخ معرفی شود. مربی هلندی دوشنبه 
از سمتش برکنار شد و در حال حاضر رود 
فان نیستلروی به طور موقت مسئولیت تیم 
کره با  را بر عهده دارد. یونایتد در حال مذا
آموریم و اسپورتینگ است تا این مربی پرتغالی 
جانشین تن هاخ شود. یونایتد آماده پرداخت 
بند آزادسازی ۱۰ میلیون یورویی )۸. ۳ میلیون 
پوندی( است و در حال حاضر این تیم در 
کره با اسپورتینگ برای نهایی کردن  حال مذا
این قراردادند. این مربی ۳۹ساله موافقتش 
را برای حضور در منچستریونایتد اعلام کرده 
است. این در شرایطی است که منچسترسیتی 
نیز تمایل داشت با این مربی برای جانشینی 
کره شود. روبن آموریم در  پپ گواردیولا وارد مذا
دو نوبت، از جمله فصل گذشته، اسپورتینگ 
را به عنوان قهرمانی لیگ برتر پرتغال رساند و 
همچنین سه بار )دو بار با اسپورتینگ و یک بار 
گا باشگاه قبلی اش(، قهرمان جام حذفی  با برا

پرتغال شده است. 

ویژه

عثمان اندونگ که سال گذشته 
به ایران آمد و نمایش درخشانی 
ل خوزستان در 14  در استقلا
مسابقه داشت و با زدن سه گل و 
عملکرد دفاعی موثر در بقای این 
تیم در لیگ برتر موثر بود، حالا در 
گل گهر سیرجان به نمایش خوب 

خود ادامه داده است. 

استقلال خوزستان با کسب 
4 امتیاز در هفته هشتم و نهم 
و صعود چند پله ای به رتبه 
نُهم جدول لیگ برتر و کسب 1۰ 
امتیاز از ۹ بازی، با پیروزی پر گل 
در دیدار تدارکاتی راهی رقابت 
هفته دهم مقابل پرسپولیس 

می شود. 

مدافع آلمانی تیم مس رفسنجان 
در بازی مقابل ملوان در ترکیب 
اصلی نارنجی پوشان قرار گرفت 
و عملکرد خوبی به نمایش 
گذاشت، او پیش از این مسابقه 
در دیدار با شمس آذر هم در 
ترکیب اصلی به میدان رفت و 

نمایش قابل قبولی ارائه کرد. 

ت
شــ

س نو
عک

        نمایش   درخشش دیدار

گفتوگو

مجتبی شیری بازیکن سابق پرسپولیس و 
گردان  کارشناس فوتبال در خصوص وضعیت شا

گاریدو در لیگ صحبت کرد. 
   در خصوص پیروزی اخیر پرسپولیس در 

مقابل شمس آذر قزوین چه نظری دارید؟
 پرسپولیس در این دیدار از ۴، ۳ موقعیت 
گلزنی که داشت استفاده خوبی را برد و موفق شد 
با دو گل به پیروزی مهمی در بازی خانگی اش 
دست پیدا کند، بردی که پس از این دیدار منجر 
به صدرنشینی شان شد. درست است که این 
تیم در لیگ نخبگان تا به امروز نتایج خوبی را 
به دست نیاورده است ولی بازی های خوب و 
قابل قبولی را در این رقابت ها از خود به نمایش 
گذاشته است، برعکس این اتفاق در لیگ برتر 
برای این تیم رخ داده است. به عنوان مثال شاید 
در بازی های اخیر در لیگ پرسپولیس نمایش 
فوتبالی متفاوتی را نسبت به بازی هایش در 
لیک نخبگان داشته ولی در حال حاضر شرایط 
ایجاب می کند که اولویت برای پرسپولیس کسب 
کثر امتیازات ممکن از ادامه بازی ها است تا  حدا
بتواند حاشیه امنیت لازم را برای صدرنشینی در 

جدول رده بندی ایجاد کند. 
    شرایط فنی سهیل صحرایی مدافع جوان 

سرخ پوشان را چگونه ارزیابی می کنید؟
( نشان   او در این دو بازی )السد و شمس آذر
داد از نظر فنی و فوتبالی استعداد زیادی دارد و 
می تواند آرام آرام جای پای بزرگان پرسپولیس 
بگذارد. البته این بازیکن باید در برخی موارد 
به خصوص نبرد های من تو من تمرکز و دقت 
بیشتری داشته باشد. در بازی شمس آذر در 
یکی دو صحنه در تقابل های مستقیم دچار 
اشتباه شد و باید بیشتر روی این مساله تمرکز 

و تمرین کند. 

شیری: 
صحرایی می تواند 

آرام آرام جای پای بزرگان 
پرسپولیس بگذارد

 راهیابی تیم والیبال نشسته  
بانوان سپاهان به فینال 

ایسنا: تیم والیبال نشسته بانوان سپاهان 
تیم  عنوان  به  استرالیا  تیم  برابر  پیروزی  با 
نخست گروه راهی فینال شد. رقابت های جام 
باشگاه های آسیا و اقیانوسیه به میزبانی شهر 
هانگژو چین در حال برگزاری است. تیم والیبال 
نشسته بانوان فولاد مبارکه سپاهان امروز سه 
شنبه در پنجمین دیدار خود به مصاف تیم 
باشگاهی استرالیا رفت که این دیدار با نتیجه 
۳ بر صفر با برتری تیم سپاهان پایان یافت. تیم 
والیبال نشسته بانوان فولاد مبارکه سپاهان در 
ست نخست ۲۵ بر ۵، در ست دوم ۲۵ بر ۶ و در 
ست سوم ۲۵ بر ۷ به پیروزی رسیدند و به عنوان 

تیم نخست گروه راهی مرحله فینال شدند. 

 سعدا... یف: کشتی
 با تیلور برایم مهم نیست

 ایسنا: عبدالرشید سعدا... یف روس پس از 
یک سال غیبت حالا در رقابت های قهرمانی 
جهان در آلبانی به روی تشک خواهد رفت و 
باید در نخستین کشتی نیز در مصافی سخت 
، قهرمان جهان و  و دشوار برابر دیوید تیلور
المپیک از آمریکا، رقابت کند. در شرایطی که 
اتحادیه جهانی کشتی با نظر کمیته بین المللی 
المپیک اجازه نداد او برای شرکت در مسابقات 
کو برود، حالا تانک روس  گزینشی المپیک به با
که المپیک را به همین دلیل از دست داد 
امیدوار است بازگشتش همراه با طلا باشد. 
سعدا... یف درباره تقابل با دیوید تیلور در دور 
نخست قهرمانی جهان گفت: این کشتی برای 
کشتی دوستان و مردم، رقابت جذاب و مهمی 
است ولی برای من اینطور نیست. به هر حال ما 
باید در این مرحله با هم ملاقات کنیم و تلاشم 
داشته  را  ممکن  عملکرد  بهترین  می کنم  را 
باشم. او در بخش بعدی درباره شرایطش برای 
حضور در این رقابت ها گفت: خیلی خوشحالم 
و تشنه  دارم  رقابت های جهانی حضور  در 
موفقیت و کسب طلا هستم و تلاش می کنم به 

این هدف برسم. 

منهایفوتبال

دیدگـاه

کوتاه
که در جدیدترین  کرد  ایسنا: یک سایت عراقی اعلام 
رده بندی بهترین لیگ های آسیا لیگ برتر فوتبال ایران در 
رده پنجم قرار دارد. بر اساس اعلام سایت عراقی »اخبار الکره 
العالمیه« جدیدترین رده بندی بهترین لیگ های آسیا اعلام 
شد. لیگ عربستان همچنان که پیش بینی می شد همچنان 
بهترین لیگ آسیا به شمار می آید و در صدر این رنگینک قرار 
دارد. بعد از لیگ عربستان در رده دوم نوبت به لیگ ژاپن 
می رسد. لیگ های کره جنوبی و امارات هم در رده های سوم 
و چهارم قرار دارند. بر اساس این رده بندی، رقابت های لیگ 
برتر فوتبال ایران جلوتر از لیگ ستارگان قطر در رده پنجم 
قرار دارد. قرار گرفتن لیگ ایران در رده پنجم در حالی است 
که ایران تنها دو تیم در لیگ نخبگان آسیا دارد و قرار است 
در سال بعد به یک سهمیه رسمی و یک سهمیه پلی آف 
تبدیل شود و این باعث می شود که شانس تیم های ایرانی 
برای قهرمانی در آسیا بسیار کمتر از قبل شود اما طبق این 
رده بندی سهمیه ایران در فصل ۲۷- ۲۰۲۶ لیگ نخبگان 
بار دیگر به ۲ سهمیه مستقیم و یک سهمیه پلی آف افزایش 

خواهد یافت. 

بیــنالمــلل
   محرومیت سنگین پل پوگبا به خاطر استفاده از داوری 
کاهش یافت و این بازیکن فرانسوی در آستانه  ممنوعه 
بازگشت به مستطیل سبز قرار گرفته است. او بازیکن یوونتوس 
است و با این تیم قرارداد دارد اما این باشگاه ایتالیایی به 
خاطر حقوق بالایی که پوگبا می گیرد علاقه ای به حفظ او 
ندارد و جدایی این هافبک فرانسوی از بیانکونری قطعی 
گمانه زنی ها درباره مقصد بعدی پوگبا زیاد است.  است. 
النصر جدیدترین مشتری این فوتبالیست فرانسوی به شمار 
می آید. به نوشته اسپورت عربستان، متعب بن عبدا... از علاقه 
باشگاه النصر برای جذب پل پوگبا خبر داد و نوشت: مسئولان 
کره با مدیر برنامه های پوگبا هستند  باشگاه النصر در حال مذا
تا نظر این بازیکن را درباره پیوستن به النصر در زمستان جویا 
شوند. لیگ عربستان و البته باشگاه النصر با توجه به ستارگان 
بزرگی که در این تیم بازی می کنند می تواند مقصدی جذاب و 
وسوسه انگیزی برای هافبک یوونتوس باشند. از لیگ فرانسه 
و آمریکا به عنوان دیگر مقصدهای احتمالی پل پوگبا سخن به 
میان می آید و باید دید که این بازیکن باتجربه در نهایت چه 

تصمیمی خواهد گرفت. 

جلال چراغپور کارشناس فوتبال کشورمان 
به دو سؤال مهم درباره دلیل عدم موفقیت 
پرسپولیس در لیگ نخبگان آسیا و همچنین 

شرایط استقلال پاسخ داد. 
   لیگ نخبگان 

جلال چراغپور در گفت و گو با تسنیم درباره 
عملکرد پرسپولیس و استقلال در لیگ برتر 
کامی این دو تیم در لیگ نخبگان اظهار  و نا
داشت: این یک مسأله چند بعدی است که 
هر کدام تحلیل خودش را دارد؛ مثلاً نمی توان 
استقلال و پرسپولیس را با هم در لیگ برتر و 
آسیا مقایسه کرد و به همین دلیل هر کدام از 
آن ها را باید به تنهایی مورد بررسی قرار دهیم. 
وی ادامه داد: درباره استقلال باید بگویم 
سازماندهی تیمی این تیم را جواد نکونام در 
دو سال گذشته طراحی کرده بود. این ساختار 
از ذهن جواد نکونام به همراه کادرفنی اش و 
جایی که در آن فوتبال بازی می کرد )اسپانیا( 
نشأت گرفته شده است. او وقتی به استقلال 
آمد سعی کرد این ساختار فکری را با مهره های 

خودش در این تیم پیاده کند. 
   استقلال 

کید کرد: نکونام سال اول خیلی  چراغپور تأ
گر در قائمشهر  ا به موفقیت نزدیک بود و 
مقابل نساجی مساوی نمی کرد کار تمام بود 
و قهرمان می شد. سال دوم هم به دنبال 
تکمیل این ساختار بود ولی این وسط اتفاقی 
افتاد؛ ما در فوتبال مان فقط یک جواد نکونام 
داریم که در اروپا و مقابل بازیکنان مطرح دنیا 
بازی کرده است. این آدم وقتی ذهنش یک 
استایل بازی طراحی کرد، حواسش نبود آن 
استایل ثمره فوتبال اسپانیا است، در حالی 

که فوتبال ایران قانون خودش را دارد. یعنی 
به لحاظ بازیکن و دسترسی به آن در ایران 
شرایط متفاوت است؛ دقیقاً همین جا هم 
بود که اتفاق بدی افتاد. کارشناس فوتبال 
گفت: در واقع جواد نکونام تفکر و رزومه 
درستی داشت، اما وقتی خواست آن تفکر را 
بین این نفرات بسازد، موفق نبود و در نتیجه 
در تیم استقلال حفره و لکه ایجاد شد. مثلاً در 
دفاع چپ، دفاع راست و دفاع وسط »خلأ« 
ایجاد شد. این چیزی بود که با رفتن جواد 
نکونام هم ادامه پیدا کرد و بعد هم کاری از 
دست بختیاری زاده بر نمی آمد. الان سرمربی 
خارجی هم با کادر چهار نفره یا صد نفره اش 

باید ابتدا این خلأ را برطرف کند. 
   پرسپولیس 

شرایط  تشریح  به  ادامه  در  چراغپور 
درباره  گفت:  و  پرداخت  پرسپولیس  فنی 
پرسپولیس یک بحث این است که این تیم 
در لیگ داخلی نتیجه می گیرد، اما در لیگ 
نخبگان ناموفق است. پاسخ این است که 
بسیار  داخلی  بازی های  برای  پرسپولیس 
با مواظبت یارگیری کرده و به بهترین شکل 
جای خالی بازیکنان جدا شده را پوشش 
نگرش  می دهد  نشان  این  است.  داده 
هوشمندانه ای پشت تیم است و با احتیاط 
و با نگرش روشنی برخی بازیکنان را از دست 
میدان  دیگر  بازیکنان  بعضی  به  و  داده 
بیشتری داده است. کاملاً این را در پرسپولیس 
می بینیم. یکی، دو مهره واقعاً تأثیرگذار نیز 
خریداری کرده است. این تفاوت نگرش و نگه 
داشتن »سازمان تیمی« نسبت به تیم های 
داخلی برتری ایجاد کرده است. وی یادآور 

شد: حالا سؤال این است که چرا پرسپولیس 
از لیگ داخلی  آسیا می بازد؟ وقتی ما  در 
بیرون می رویم، همه چیز به سبک فوتبالی 
که در آسیا بازی می شود بستگی دارد. سبک 
فوتبال باشگاهی آسیا به اندازه »نیم کلاس« 
ارتقا پیدا کرده است؛ آنجا که از بازنشسته های 
تیم ها  سایر  و  شده  استفاده  دنیا  فوتبال 
هم از بازیکنانی بالاتر از سطح فوتبال شان 
استفاده می کنند. بنابراین در این شرایط تیم 
ما در لیگ داخلی چون سازمان تیمی خود 
را حفظ کرده شرایط بهتری دارد، اما در آسیا 
با »نیم کلاس« فوتبال بهتر روبه رو می شود. 
کید می کنم سطح لیگ آسیا نیم کلاس بالاتر  تأ
گر مهدی  است، نه یک کلاس! یعنی مثلاً ا
طارمی به جای علیپور نوک پرسپولیس بازی 
می کرد، این تیم نمی باخت. آن بازیکن هم 
ایرانی است ولی متأسفانه یا خوشبختانه 
بازیکنانی که نیم کلاس از فوتبال مان جلوتر 
می افتند به تیم های داخلی کمک نمی کنند 
و به خارج از کشور می روند. به همین دلیل در 
باشگاه های آسیا موفق نمی شویم. الان ۱۰ - 

۱۵ سال است شرایط اینگونه است. 
   سپاهان

هم  سومی  سؤال  حالا  گفت:  چراغپور 
وجود دارد که چه به سر سپاهان آمده است؟ 
مورایس چند سال بالای سر این تیم بوده 
است؟ سه سال! آیا در سال سوم ما انتظار 
خلاء در تیم داریم؟ آیا انتظار داریم که مقابل 
اینجا  پس  شود؟  سورپرایز  عربی  تیم های 
به  ما  کشور  در  افتاده است؟!  اتفاقی  چه 
کوچک  اینکه در دراز مدت مربیان  جای 
روی فوتبال ما اثر بگذارند، فوتبال ما روی 

کارشناس  می گذارد.  اثر  مربیان  تفکرات 
فوتبال کشورمان با آنالیز نوع حرکت بازیکنان 
داخلی به تسنیم گفت: در فوتبال ایران وقتی 
توپ را دریافت می کنیم، به طور متوسط ۷۵ 
سانتی متر تا یک متر از بازیکن جدا می شود. 
همین موضوع باعث می شود بازیکن برای 
دیدن توپ سرش را پایین بیندازد و در این 
شرایط مدافع حریف زمانش را تنظیم کند. 
بنابراین بازیکن ما تحت فشار قرار می گیرد. 
رئال،  بازیکنان  شما  توضیح  این  با  حالا 
گر در میانه زمین  بارسلونا و... را تصور کنید. ا
توپ یک متر از بلینگام دور شود که دیگر او 
بلینگام نیست! حالا به یک نحو دیگر به این 
موضوع نگاه کنید؛ ما توپ را پاس می دهیم، 
اما در گرفتن مشکل داریم. حالا یک بازیکن با 
بدبختی توپ را گرفته و پاس داده؛ اما چون 
گرفته  توپ از پایش در زمان استپ فاصله 
دفاع حریف دستش را می خواند و پاسش 
قطع می شود. بنابراین وقتی با این شرایط 
دو پاسش قطع شود دیگر پاس پُر ریسک و 
نفوذی نمی دهد. چراغپور خاطرنشان کرد: 
با این شرایط کجا باید این مشکل حل شود؟ 
در بازی های این هفته یک مربی بازیکنش 
را تعویض کرده اما بازیکن از وسط زمین تا 
کرده است.  روی نیمکت به مربی فحاشی 
کجا حل شود؟ یوهان  این مشکل ها باید 
کرایف یک جمله طلایی دارد و گفته بود »در 
فوتبال پاس همه چیز نیست، اما بدون پاس 
نمی توان فوتبال بازی کرد.« حالا شما فوتبال 
ایران را ببینید؛ از ۱۰ پاسی که داده می شود 
گر خیلی خوب بازی کنیم، یک پاس نفوذی  ا

می دهیم که از دو بازیکن رد شود. 

همه چیز در فوتبال پول نیست 

استقلال مقابل خیبر در هفته نهم لیگ برتر، تن به شکست 
داد. باید گفت یک نمایش ناامید کننده دیگر از تیم شاهد 
کنون باشگاه ورود کند. پیش از اینکه  بودیم، به نظرم باید ا
لیگ شروع شود گفته بودم سران باشگاه و کادرفنی هرکدام که 
تیم را می بندند بگویند چه کسی تیم را یارگیری کرده و بیاید به 
هواداران پاسخ بدهد که معیار بستن تیم چه بود و چگونه این 
تیم را بستند؟ سال گذشته هم مشکل اصلی ما گل زدن بود که 
حل نشد. متأسفانه در خط دفاع هم با توجه به خروج و اُفت 
برخی بازیکنان با مشکلات بزرگی مواجه شدیم. باید از افرادی 
که در نقل وانتقالات باشگاه فعالیت می کردند پرسید که این 
وضعیت و شرایط که دست پخت شماست چرا اینگونه شد؟ 
آرمان رمضانی و پیمان بابایی را برای فروش گذاشتند، در 
قسمت دفاع هم گفتند مرادمند را نمی خواهیم تا اینکه بعد از 
گذشت چند بازی او را آوردند و گفتند بیا بازی کن! خب معلوم 
است که بازیکن اینگونه اُفت می کند. برخی بازیکنان را بیرون 
کنون در قسمت  کردند که بازیکن جدید جایگزین کنند؛ ا
دفاع و حمله مشکل داریم. چگونه تیم را بستید؟ تیم نایب 
قهرمان سال گذشته را چه بلایی به سرش آوردند که امسال 
کنون مشخص است این است  اینگونه شده است؟ چیزی که ا
کثر افراد باشگاه گشاد است. وقتی  که پیراهن استقلال به تن ا
بازیکنان به فکر شان و شخصیت باشگاه و هواداران نیستند، 
که خیلی از بازیکنانی که در  قطعاً ما هم باید انتقاد کنیم، چرا
استقلال هستند لیاقتشان بازی کردن در لیگ دسته یک و ۲ 
است! کسانی که تیم بستند فقط مقابل رسانه ها قرار بگیرند 
و توضیح بدهند که چرا در دوران مدیریتی این افراد استقلال 
به این روز افتاده است. اصلاً موسیمانه نه، گواردیولا را بیاورید! 
وقتی امکانات و ابزار ندارید چگونه می خواهید مربی نتیجه 
کنون دست همه را در  که تیم را بستند و ا بگیرد؟ آنهایی 
پوست گردو گذاشتند باید به این موضوعات فکر می کردند. 
برخی خودشان را علامه دهر می دانستند و فکر می کردند 
در فوتبال از همه بهتر هستند باید الان جواب بدهند. از 
بالا تا پایین باشگاه همه مقصر هستند. خود باشگاه باید 
کنون تبدیل به تیمی  با هواداران روراست باشد. استقلال ا
شده که عادت به باخت کرده است. متأسفانه همه در باشگاه 
درباره پول صحبت می کنند. دوست دارم آخر فصل همه جمع 
شوند و بگویند چه کار مثبتی برای این باشگاه انجام داده اند؟ 
هیچ وقت سابقه نداشته استقلال در این رتبه قرار بگیرد. 
گر تیم امید را به زمین بیاورد خیلی بهتر نتیجه  موسیمانه ا
می گیرد. غیر از حسین حسینی که در هر بازی چند سیو خوب 
داشته و باعث می شود که شکست ما سنگین نشود، سایر 
بازیکنان خودشان تیم را ترک کنند تا اخراج نشده اند. مالک 
این تیم هواداران هستند. این هواداران در سرما و گرما پول 
بلیت می دهند و از خانواده می گذرند و در ورزشگاه تا لحظه 
آخر تیمشان را تشویق می کنند، پس قطعاً آنها مالک اصلی 
باشگاه هستند. هلدینگ و امثال آن یک اسپانسر هستند. 
حالا آنها به خودشان اجازه داده اند تا در مسائل باشگاه 
دخالت کنند. من از هلدینگ تقاضا دارم وقتی سررشته ندارند 
که سابقه نداشته  در امور فنی باشگاه دخالت نکنند چرا
استقلال در تاریخ اینگونه مقابل حریفان بازنده باشد و در 
لیگ تحقیر شود. این موضوعات نشان می دهد که همه چیز 
در فوتبال پول نیست. مهم ترین چیز در فوتبال این است که 
سواد فوتبالی وجود داشته باشد و حتی با کمترین هزینه نیز 

می توان تیمی ساخت که در شان و شخصیت باشگاه باشد. 

صادقورمزیار
کارشناسفوتبال

جلالی: سبک فوتبال باشگاهی آسیا به اندازه »نیم کلاس« ارتقا پیدا کرده است


